

Democrats increase pressure

*Committees are enforcing investigations regarding Trump's impeachment.
Additional phone calls ?*

Democrats in the American Congress are swiftly enforcing investigations regarding an impeachment against president Trump. The chairmen of three committees in the house of representatives have asked Mike Pompeo under threat of criminal charges to submit documents regarding the Ukraine affair. Pompeo has time until next Friday, he already had decided to miss two deadlines. The Committee on Foreign relations and the Committee on Intelligence have subpoenaed also five diplomats to provide information on how much the State Department participated in Trump's pressure on the government in Kiev. The president wanted to get hold of compromising material against his possible challenger Joe Biden. One of the diplomats resigned on Friday night: the special envoy to the Ukraine, Kurt Volker.

Volker was in contact with Rudy Giuliani, Trump's personal lawyer. Giuliani along with Attorney General William Barr were about to help the Ukrainian side to initiate investigations against Biden's son Hunter. He was sitting on the Board of Directors of a Ukrainian gas company until the Spring of this year, which had been investigated years ago. Biden, then Vice-President, supported the resignation of the chief prosecutor - this however, **by the order of the White House and in close alignment with the European Union [!!!]**. The Attorney General allegedly had undermined the fight against corruption in his country.

The subpoenas of the house of representatives indicate that the three committees are investigating "the extent to which president Trump had endangered national security by forcing the Ukraine to interfere in our elections for 2020". The investigations regarding the impeachment proceedings are based on the complaint of a whistleblower, who was informed by employees of the White House about Trump's phone conversation with Ukrainian president Volodymyr Zelenskyy, and who rang the alarm bell. He was supposedly a member of the foreign intelligence agency CIA. No impeachment moves can be identified by Republicans so far. Some Senators and Representatives publicly expressed their concerns regarding the matter. Aside from that, there are a number of Congress members who remain silent with their fists in the pant pockets. Subject of the investigations will also be the White House' attempts to put a veil over the matter. Legal advisors had blocked access to the transcript on a computer system immediately after Trump's phone call and to which Congress members have access to. Instead, the file was transferred to a system with security related information. The "Washington Post" reported that this was also the case with another protocol. It involves a conversation Trump had with Russia's foreign minister Sergey Lavrov and Ambassador Sergey Kislyak from May of 2017. Trump allegedly said back then that he was not worried about Moscow's interference in the presidential election - American intelligence agencies would nevertheless do the same in other countries. CNN also reported that talks with Saudi crown prince Mohammad bin Salman and with Russian president Vladimir Putin had been stored on the secure system.

Demokraten machen Druck

Ausschüsse treiben Ermittlungen zur Amtsenthebung Trumps voran. Weitere Telefonate?

Die Demokraten im amerikanischen Kongress treiben die Ermittlungen für ein Amtsenthebungsverfahren gegen Präsident Trump zügig voran. Die Vorsitzenden dreier Ausschüsse im Repräsentantenhaus forderten Außenminister Mike Pompeo unter Strafanandrohung auf, Dokumente in der Ukraine-Affäre vorzulegen. Pompeo hat dazu bis zum kommenden Freitag Zeit, nachdem er schon zwei Fristen verstreichen ließ. Der Auswärtige Ausschuss und der Geheimdienstausschuss luden zudem fünf Diplomaten vor, die Auskunft darüber geben sollen, inwieweit das Außenministerium an dem Versuch Trumps beteiligt war, die Regierung in Kiew unter Druck zu setzen. Der Präsident wollte so an kompromittierendes Material gegen seinen möglichen Herausforderer Joe Biden kommen. Einer der Diplomaten trat in der Nacht zu Freitag von seinem Amt zurück: der bisherige

Sondergesandte für die Ukraine, Kurt Volker.

Volker stand in Kontakt mit Rudy Giuliani, dem persönlichen Anwalt Trumps. Giuliani sollte gemeinsam mit Justizminister William Barr der ukrainischen Seite helfen, Ermittlungen gegen Bidens Sohn Hunter voranzutreiben. Dieser saß bis zum Frühjahr dieses Jahres im Vorstand eines ukrainischen Gasunternehmens, gegen das vor Jahren ermittelt worden war. Biden, damals Vizepräsident, setzte sich für die Absetzung des Chefermittlers ein - allerdings im Auftrag des Weißen Hauses und in Abstimmung mit der Europäischen Union. Dem Generalstaatsanwalt wurde vorgeworfen, er behindere die Korruptionsbekämpfung in seinem Land.

In der Vorladung des Repräsentantenhauses heißt es, die drei Ausschüsse untersuchten, „in welchem Ausmaß Präsident Trump die nationale Sicherheit ge-

fährdet hat, indem er die Ukraine dazu drängte, sich in unsere Wahlen 2020 einzumischen“. Die Ermittlungen für ein Amtsenthebungsverfahren stützen sich auf die Beschwerde eines Hinweisgebers, der von Mitarbeitern des Weißen Hauses über ein Telefonat Trumps mit dem ukrainischen Präsidenten Wolodymyr Selenskyj vertraulich informiert worden war und daraufhin Alarm schlug. Es soll sich um einen Mitarbeiter des Auslandsgeheimdienstes CIA handeln. Bei den Republikanern sind bisher keine Absetzbewegungen vom Präsidenten festzustellen. Einige Senatoren und Abgeordneten äußerten öffentlich Besorgnis über die Vorgänge. Darüber hinaus gibt es eine ganze Reihe von Kongressmitgliedern, die mit der Faust in der Tasche schweigen.

Gegenstand der Ermittlungen werden auch Verschleierungsversuche des Weißen Hauses sein. Rechtsberater hatten

unmittelbar nach dem Telefonat Trumps am 25. Juli das Gesprächsprotokoll auf einem Computersystem gesperrt, zu dem Kabinettsmitglieder Zugang haben. Stattdessen wurde die Datei in ein System für sicherheitsrelevante Informationen übertragen. Wie die „Washington Post“ berichtete, trifft das auch auf ein weiteres Protokoll zu. Es bezieht sich auf ein Gespräch Trumps mit dem russischen Außenminister Sergej Lawrow und Botschafter Sergej Kisljak im Mai des Jahres 2017. Trump habe seinerzeit gesagt, er sei wegen Moskaus Einmischung in die Präsidentenwahl nicht besorgt - amerikanische Geheimdienste würden dasselbe schließlich auch in anderen Ländern tun. Der Sender CNN berichtete, auch Gespräche mit dem saudischen Kronprinzen Mohammad bin Salman und dem russischen Präsidenten Wladimir Putin seien auf dem gesicherten System gespeichert worden. *sat.*

Seite 10